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Milý čtenáři,

24
Bitva o Jericho nekončí
archeologové se nemohou shodnout

když jsem uvěřil, setkával jsem se s Bohem, 
když jsem byl sám, i ve sboru. Jeho přítomnost 
na shromážděních jsem pociťoval tak intenzivně, 
že jsem si byl jist, že uvěří kdokoli z mých nevě
řících přátel, když tam přijde (přiznávám, mýlil 
jsem se). Vážil jsem si svědectví sboru, ale nikoli 
svého svědectví. V určitém období jsem měl 
pocit, že lidé, kterým říkám o Bohu, jsou chu
dáci, když evangelium slyší od tak pochybného 
křesťana. Zdálo se mi, že jsem duchovně do té 
míry splasklý, že k nim moje poselství o Kristu 
nemůže proniknout.

Později mi to došlo: Nejde o mě, ale o evan
gelium. Jsem chatrný, ale přináším to nejlepší, co 
existuje. I od pochybného prodejce bych koupil 
350 let starý výtisk Komenského i raritní vydání 
Bible kralické z roku 1596 (samozřejmě jen v pří
padě cenové dostupnosti, a pokud by to nebylo 
kradené). Uvědomil jsem si konečně, že když mě 
lidé potkávají, dostávají šanci natrefit na slova 
života. Nemám se jim za co omlouvat. Jsem prostě 
nositelem kvality.

To, na co bych měl být hrdý, jsem schovával 
a někdo zas vystavuje na odiv to, za co by se měl 
stydět. Cizoložníci neměli před lety v politice 
šanci, ale aféra s Lewinskou Clintona příliš nepo
škodila. A pan prezident Klaus se svými aférami 
s letuškami vlastně skoro chlubil – liberální Česko 
nemá v této oblasti tolik předsudků jako Amerika.

Zatímco čeští uvědomělí VIP cizoložníci exhi
bují, někteří křesťané se v kruhu známých nepo
chlubí, že jsou svým partnerům věrní, zvlášť když 
ti kolem zrovna dávají k lepšímu své mimoman
želské zápletky. Bruce Marshall napsal, že pokry
tectví bývalo daní, kterou neřest platila ctnosti, 
nyní však (kniha vyšla v roce 1948) je daní, kterou 
platí ctnost neřesti.

Omluva křesťanů za to, že žijí slušněji než 
většinová společnost (naneštěstí se to netýká úplně 
každého z nich), přerůstá ve skrývání víry. Jedna 
botanička z akademie věd mi řekla, že kdyby se 
před svými mezinárodními kolegy přiznala k víře 
ve stvoření, přestala by pro ně existovat. 

Někteří křesťané, kteří nevěří v makroevoluci, 
mají neurčitý pocit, že jsou vadní (to není případ 
té botaničky, ta jen hájila holou existenci). Ale jde 
to ještě dál. Je spousta křesťanů, kteří v přirozený 
výběr věřit začali. Nějak nedomysleli, že jestli jsme 
se v průběhu milionů let stali lidmi kvůli bezskru
pulóznímu zabíjení všeho slabšího, co nám kon
kurovalo, není už vedle nás žádné místo pro Pána 
Boha, aspoň ne pro toho jen dobrého. Křesťan 
zastávající evoluční teorii by za svůj život neměl 
děkovat jen Bohu, ale také smrti, bez které by se 
nikdy nestal člověkem. Navíc se v makroevolučním 
modelu vytrácí pojem hříchu. Museli jsme vraždit 
neandrtálce a i všechny ostatní slabší a hloupější, 
abychom se stali těmi, kterými nás Evoluce chtěla 
mít. Od kdy tedy vražda začala být hříchem? 
Nemyslet, radši být současný, přijatelný...

Jak je to s věčným trápením těch, kdo odmít
nou Krista? Ježíš o tom mluví ve všech evangeli
ích, ale anglikánská církev tuto nauku opustila, 
podobně jako řada dalších teologů z jiných církví. 
Jak by dobrý Bůh mohl dovolit něco takového! To, 
že mi něco nejde do hlavy, je směrodatnější, než že 
se o tom píše v Bibli?

Generační posun mezi evangelikály nastal 
i v pohledu na poslední věci. Zatímco nedávno 
zesnulý Billy Graham, ikona světového evange
likalismus, věřil ve vytržení církve a v příchod 
Antikrista (teď nechávám stranou takové detaily, 
jako co z toho má být dřív), dnešní mainstrea
mový evangelikalismus (aspoň u nás) tyto nauky 
postupně sdílet přestává. O jiných církvích ani 
nemluvím – posledním doloženým katolíkem, 

který věřil ve vytržení církve, byl svatý Jan, když 
psal 19. kapitolu knihy Zjevení.

Cizoložství nebývá v církvích hodnoceno 
kladně, ale předmanželský sex, sňatky s nevěří
cími a stále častěji i praktikování homosexuality 
jsou brány za něco normálního. Tady jsou ale na 
tom římští katolíci zase o fous lépe než většina 
ostatních církví. Když se rozhlížím po českém 
evangelikálním Sijónu, vidím zastánce těchto 
Písmem zapovězených kroků na mnoha místech, 
kde by pro ně ještě nedávno prostor neexistoval.

Když jsem v roce 1993 natáčel rozhovor se 
synodním seniorem ČCE a řekl mu, že je v jed
nom pražském sboru farář, který kolem sebe 
shromažďuje věřící homosexuály, nevěděl o tom 
a nevěřil, že by někdo s teologickým vzděláním 
mohl souhlasit s jejich sexuální morálkou. Dnes 
jde v ČCE o mainstreamový názor a „disidenti“ 
byli vytěsněni až někam na Valašsko a Slezsko.

Ale sestupme do bližších sfér. Před pár lety 
jsem na Evangelikálním fóru moderoval diskusi 
mezi zastáncem liberálního a evangelikálního 
přístupu k homosexualitě. Najít evangelikálního 
teologa, který by se chtěl této diskuse zúčastnit, 
bylo obtížné. Nakonec se mi jeden bratr nabídl. 
Když ale došlo na lámání chleba, „v záři reflek
torů“ tento brilantní teolog a výborný kazatel 
nebyl ochotný říci, zda praktikování homose
xuality pokládá za hřích, nebo ne. Dodnes jeho 
názor neznám; až ho zase uvidím, budu se ho 
muset přeptat.

Ve chvíli, kdy by se měli přiznat ke Kristu, 
k biblické teologii nebo aspoň morálce, strkají 
mravně zdraví křesťané hlavu do písku, zatímco 
křiklouni a sekerníci plní agresivity, hlavně proti 
homosexuálům a zastáncům evoluce, kteří by měli 
někam zalézt, se hlásí ke svatým věcem, mlátí  
jimi druhé po hlavě (většinou na internetu)  
a tím dělají Pánu Bohu ostudu. Tito „pravo
věrní“ jsou Kristovu duchu asi vzdálenější 
než oni ustrašení liberální evangelikálové. 
Jak absurdní situace! Jak komplikované 
východisko pro šíření  
Božího království!

873 slov z redakce
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Kvůli koronavirové pandemii žijeme v krizové situaci. Někdo 
bolestněji snáší izolaci, samotu, jiného se více dotýkají ekono-
mické problémy a zase jiný pracuje v oboru, kde je bezprostředně 
ohrožen kontaktem s nakaženými. Není divu, že se mnozí snaží 
odpovědět na otázku, „proč se to stalo“ nebo „kdo za to může“.

Se zájmem jsem si pročetl odpovědi te-
ologů a  duchovních řady církví u  nás, 
v  Evropě i  v  Americe. Ponejvíce se ob-
jevují dva druhy odpovědí. Jeden tíhne 

k  pochopení současné pandemie jako Božího 
soudu, který má zastavit lidstvo a  změnit jeho 
cestu. Na druhé straně se objevují odpovědi, že 
to s  Božími soudy nemá naprosto nic společ-
ného. Jak vidí takové věci Bible? 

Ve Starém zákoně Pán Bůh často jednal s Iz-
raelem a s jinými národy prostřednictvím svých 
soudů. Tyto soudy byly mnohokrát vyprovoko-
vány zlým morálním jednáním a  modlosluž-
bou. V  takových chvílích zpravidla přicházeli 
Bohem poslaní proroci (např. Nátan, Izajáš, Je-
remjáš), aby vysvětlili smysl těchto soudů. 

V  Novém zákoně Bůh jedná novým způ-
sobem. Boží soud na sobě exemplárně nese 
Boží syn, když je vyhnán ze společnosti Izra-
ele a  umírá opuštěn i  svým nebeským Otcem. 
V Novém zákoně je odmítáno spojení konkrét-
ních soudů a např. lidských tělesných postižení. 
Slepota člověka není trest za hřích jeho rodičů 
(J 9,1–3). Pán Bůh ale jedná s  lidmi prostřed-
nictvím různých zkoušek a zároveň i skrze pro-
jevy Boží milosti.

Je za tím Bůh, nebo Ďábel?
Je jen málo článků víry, které by byly v tak sil-

ném kontrastu k dnešnímu myšlení, jako je kon-
cept Božího soudu. Dnes se v  nás něco přímo 
brání myšlence posledního soudu, jakési ko-
nečné inventury lidského života. Odmítáme nést 
zodpovědnost za svá morální rozhodnutí a způ-
sob jednání s  lidmi a  s  přírodou. Podle Písma 
svatého však Bůh průběžně prověřuje svůj lid. 
Jsou zde částečné soudy, které začínají od domu 
Božího, tedy od církve (1Pt 4,17). Bůh prověřuje 
ty, kteří mu věří, a zkouší jejich věrnost a odda-
nost. Různými zkouškami je pročišťuje tak, jako 
se čistí kov v tavicí peci (Ž 66,10; Iz 48,10 aj.). 

Na rozdíl od Hospodina Ďábel mate, po-
kouší, převrací a používá k  tomu útrapy a bo-
lest (např. Jb 1,11–2,7; 1Pt 5,9; Zj 2,10 aj.). 
Rozdíl je v  tom, že nás někdo chce povzbu-
dit k  dobru, a  někdo jiný zničit. V  mnoha ži-
votních situacích čelíme dialektickému napětí, 
zda přicházející problém je z  Božího dopuš-
tění, nebo z destruktivní činnosti Ďábla. Nebo 
jde o obojí (viz Jób)? A k tomu ještě přistupuje 

individuální či kolektivní sebepoznání, že si 
mnohé těžkosti působíme sami svým nemoud-
rým a chamtivým jednáním. 

K  lidským dilematům od nepaměti patří 
těžko pochopitelná skutečnost, že často trpí 
ti, kteří si to podle našeho pohledu nezaslou-
ží, a naopak lidé páchající zjevné zlo a utisku-
jící druhé si žijí dobře a někdy přímo kvetou. 
Křesťanský myslitel Søren Kierkegaard se toho 

dotkl svou poznámkou, že „Bůh nechává kvést 
jenom blázny“. Nebo podle Židům 12,6: „Koho 
Pán miluje, toho přísně vychovává, a trestá kaž
dého, koho přijímá za syna.“ Výchova dětí se 
neobejde bez povzbuzování a trestů. To pomá-
há k  osvojení žádoucího směru. Bůh se dává 
poznat jako náš nebeský Otec, který nás tříbí 
a vychovává. Skutečný Boží soud zůstává pře-
vážně spojen se dnem Kristova druhého pří-
chodu. Teprve potom nastane skutečné zúčto-
vání, které bude absolutně spravedlivé. 

Co je tedy lidské utrpení? A má utrpení vů-
bec nějaký smysl?

Krize jako cesta vpřed
Nový zákon obsahuje také slova „krisis“,  

„krinó“  a  „anakrinó“, která je možné překlá-
dat jako soud, soudit, zkoumat, utvářet si ná-
zor, duchovně rozeznávat nebo naším výrazem 
„krize“. Krize nemusí v  lidském životě zname-
nat tragickou událost. I když i  takové bolestné 
krize se objevují. Velké i  malé krize jsou do-
provodným procesem vnitřního růstu. Chce-li 
člověk např. dospět k nové životní etapě, musí 
opustit tu starou, a  to bývá spojeno s  jistou 
krizí. Při dospívání člověk prochází krizí iden-
tity. Někdy musíme vědomě odložit svou nezá-
vislost a svobodu, abychom mohli přijmout od-
povědnost při budování zralých, trvalých a od-
povědných vztahů s druhými.

Také v  duchovním životě 
přicházejí krize. Krize růstu 
otvírá před každým jedin-
cem nové lidské i  duchovní 
prostory. Krize nás očišťuje 
od sobectví a  sebestřednosti 
a  ukazuje potřebu se plněji 
otevírat Bohu a bližním. Kri-
zové stavy vždy znamenají 
výzvu, díky níž se můžeme 
učit překonávat svou lidskou 
i duchovní nezralost.

Obvykle je každá krizová 
situace složitá. Někdy bývá 
těžké jednoznačně stano-
vit její zdroj. Lidský život je 
vlastně stálým útěkem před 
Bohem, jak o  tom píše Max 
Picard. Krize je příležitostí 
k  zastavení tohoto zběsilého 
útěku a  k  novému duchov-

nímu přehodnocení situace. Je-li krize také sou-
dem, pak to znamená, že člověk v  krizi soudí 
sám sebe, posuzuje směr a  styl svého života. 
V  tomto smyslu je možné povědět, že  každá 
krize je příležitostí k  novému osobnímu po-
souzení sebe, ke zhodnocení své situace, svých 
rozhodnutí, slov i činů. V krizi se může narodit 
touha nově se otevřít Bohu, činit pokání a dát 
změnit své smýšlení. Kniha Rút popisuje krizi 
v  životě rodiny Noemi v  cizí zemi. Tato krize 
vede k posouzení nové situace a návratu domů, 
ke kterému se svým rozhodnutím víry připojuje 
také snacha, Moábka Rút.

Evropský exulant a biskup Jednoty bratrské 
Jan Amos Komenský vybízí k  přemýšlení po-
dobným směrem. Ve své Obecné nápravě věcí 
lidských píše, že ze zla Bůh vykřesává dobro 
a  z  každého jedu lék. Komenský varuje před 
tím, abychom připisovali Bohu zlé věci, které ve 
skutečnosti dělají lidé. Bůh, který je absolutně 
dobrý, by nikdy nedovolil, aby vznikalo zlo, 
které by neuměl proměnit v dobro. Komenský 
píše: „Musíme být přesvědčeni o  tom, že těm, 
kteří milují Boha, všechno, včetně zlého, napo-
máhá k dobrému“ (ozvěna Ř 8,28).

Koronavirová krize, tak jako všechny ostatní 
krize, je příležitostí, abychom se spíše než na 
vysvětlování neuchopitelných Božích soudů 
zaměřili na kritické posouzení nás samotných 
a  přemýšleli nad společností i  globálním svě-
tem. Smíme přemýšlet, zpytovat svědomí, mod-
lit se a hledat způsob života, který nebude de-
vastovat lidské vztahy, rodinu, církev, stát ani 
přírodu. Krize nám může ujasnit, pro co stojí 
za to žít a  pracovat. Krize nám může pomoci 
opustit to, co ubližuje a  škodí. Z  krizí se rodí 
nová rozhodnutí a nové začátky. 

Spíše než Boží soud můžeme krizi vidět jako 
nové znamení časů, které na něco důležitého 
upozorňuje lidstvo i jednotlivce. I touto součas-
nou krizí se mnohé změní. Úžasné by bylo, kdy-
bychom se změnili také my a  všichni stáli na 
straně, která bude usilovat o pravdu, poctivost, 
lásku a  o  prospěch lidí a  tím zároveň uctí na-
šeho Otce v nebi. Každou krizi je možné využít, 
zneužít nebo promarnit.                                        

ThDr. Pavel Černý, Th.D., je emeritním 
předsedou Církve bratrské a Ekumenické 
rady církví, předsedou Sdružení evangeli-
kálních teologů a Kostnické jednoty.  
Je členem CB Praha 1.

Z krizí se rodí  
nové začátky
P AV E L  Č E R N Ý

Výchova dětí se 
neobejde bez 
povzbuzování a trestů. 
To pomáhá k osvojení 
žádoucího směru.

úvodník

ilu
str

ač
ní

 fo
to

 fu
jis

l ©
 12

3R
F.c

om


